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PROTOKÓŁ nr LIII/2023 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 25 stycznia 2023 r. w godzinach 1100 – 1440 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1. 

 

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

Radni obecni na sesji: 

 

1. Bogdan Bezdziecki  

2. Sylwester Cimochowski  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Krystyna Gwiazdowska 

6. Jacek Juszkiewicz 

7. Mariola Brygida Karpińska  

8. Kamil Klimek 

9. Karol Korneluk 

10. Stanisław Kulikowski 

11. Kamil Lauryn 

12. Jacek Niedźwiedzki 

13. Zdzisław Przełomiec 

14. Jacek Roszkowski 

15. Jarosław Schabieński   

16. Andrzej Turowski 

17. Łukasz Wojno 

18. Marek Lech Zborowski-Weychman 

 

Nieobecni radni: 

1. Anna Maria Gawlińska  

2. Jarosław Józef Kowalewski 

3. Adam Ołowniuk  

4. Wojciech Pająk 

5. Anna Ruszewska  

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek 

organizacyjnych.  

– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 4 do protokołu. 
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Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył LIII sesję Rady Miejskiej  

w Suwałkach, jednocześnie informując, że obrady Rady Miejskiej realizowane są w sposób 

stacjonarny w Urzędzie Miejskim. Dodał, że w sali obrad znajdują się osoby związane z 

zapewnieniem sprawnego przebiegu sesji, radni Rady Miejskiej oraz Panowie Prezydenci. 

Podkreślił, że pozostałe osoby zaproszone do uczestnictwa z uwagi na realizowaną tematykę 

obrad otrzymały link do zalogowania. Dodał również, że sesja jest transmitowana on-line, a 

więc obserwacja ze strony środków masowego przekazu i mieszkańców Miasta jest 

zapewniona.  

 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłe osoby, których udział w obradach jest wymagalny: 

Czesława Renkiewicza – Prezydenta Miasta Suwałk, Romana Rynkowskiego – Zastępcę 

Prezydenta Miasta, Wiesława Stelmacha – Skarbnika Miasta, Mariusza Klimczyka – Sekretarza 

Miasta oraz Adama Szałandę – Dyrektora Szpitala Wojewódzkiego w Suwałkach. Powitał 

również przedstawicieli prasy, radia i telewizji oraz internautów.  

 

Następnie powitał radnych Rady Miejskiej w Suwałkach i stwierdził, że na 23 radnych 

ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 18 radnych, w związku z powyższym 

istnieje wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał.  

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że porządek obrad został 

radnym podany przy zawiadomieniu o zwołaniu sesji.  

Jacek Roszkowski poprosił o zdjęcie z porządku obrad punktu 22. „Rozpatrzenie projektu 

uchwały w sprawie skargi mieszkańców ulicy Dwernickiego w Suwałkach w sprawie 

funkcjonowania centrum handlowego Suwałki Plaza”, ponieważ – jak powiedział – w 

uzasadnieniu są zmiany, które nie były głosowane podczas Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 

Kamil Klimek – Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji wytłumaczył, że w 

przesłanych do radnych materiałach na sesję Rady Miejskiej pojawiła się informacja o zmianie 

wprowadzonej do uzasadnienia uchwały. W samym projekcie uchwały zmian nie ma, a jedynie 

nastąpiła korekta uzasadnienia. Wraz z rozesłaniem materiału do radnych drogą mailową była 

prośba o to, aby zgłaszać ewentualne uwagi. Żadnych uwag nie było, więc uznano, że wszystko 

zostało przez radnych zaakceptowane.  

Jacek Roszkowski podtrzymał propozycję zdjęcia z porządku obrad punktu 22. „Rozpatrzenie 

projektu uchwały w sprawie skargi mieszkańców ulicy Dwernickiego w Suwałkach w sprawie 

funkcjonowania centrum handlowego Suwałki Plaza.” 

Kamil Klimek – Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji zacytował zmieniony 

fragment. Następnie wytłumaczył, że zmiana, o którą prosił radny Jacek Roszkowski dotycząca 
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tego, aby nie ograniczać prawa strony pozostałym mieszkańcom ul. Dwernickiego i nie 

ograniczać uzasadnienia jedynie do pani Jolanty G. została uwzględniona. 

Następnie poprosił, aby w przyszłości, jeśli pojawią się wątpliwości co do materiałów, zgłaszać 

to i konsultować z Działem Prawnym lub Biurem Rady Miejskiej wcześniej, jak również 

obserwować Biuletyn Informacji Publicznej, gdzie są zamieszczane aktualne materiały.   

Paweł Michalski z Obsługi Prawnej Urzędu Miejskiego wytłumaczył, że radni otrzymali 

dokumenty papierowe jeszcze przed pracami Komisji a w toku prac Komisji ten przepis 

paragrafu 1. uległ zmianie i stąd rozbieżność. 

 

Zdzisław Przełomiec przypominał, iż zgodnie z art. 20 ust. 1a ustawy o samorządzie gminnym 

rada gminy może wprowadzić zmiany w porządku bezwzględną większością głosów ustawowego 

składu rady, tj. 12 głosów za wnioskiem. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad wnioskiem. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 5 radnych; „przeciw” – 10 radnych; 

wstrzymało się od głosu – 2 radnych) wniosek, nie został przyjęty. 

                                                                                                  

Przyjęty został następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Przyjęcie Protokołu nr LII/2022 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

28 grudnia 2022 r. 

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 28 grudnia 2022 roku.  

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Informacja Dyrektora Szpitala Wojewódzkiego w Suwałkach w związku ze wzrostem 

zachorowań w mieście Suwałki. 

7. Informacja z realizacji programu pn. „Ograniczenie niskiej emisji na terenie Gminy Miasta 

Suwałki” w 2022 r.  

8. Sprawozdanie Prezydenta Miasta Suwałk z działalności Komisji Bezpieczeństwa  

i Porządku za 2022 rok. 

9. Przedłożenie Radzie Miejskiej planów pracy Komisji Rady Miejskiej w Suwałkach  

na 2023 rok. 

10. Przyjęcie Planu pracy Rady Miejskiej w Suwałkach na 2023 r. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia roku 2023 na terenie Miasta 

Suwałk – Rokiem Aleksandry Piłsudskiej. 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy „Bulwary imienia Wacława 

Kunca”. 
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13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia stawki za 1 kilometr przebiegu 

pojazdu będącej podstawą do ustalenia zwrotu kosztów przewozu dzieci, młodzieży  

i uczniów oraz rodziców.  

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 

uprawniającego do posiłku, posiłku z dowozem, świadczenia pieniężnego na zakup posiłku 

lub żywności albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych.  

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu przy ulicy Różanej w Suwałkach 

obejmującego działki o numerach ewidencyjnych: 24221/3, 24221/4, 24222/2. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia 

Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie miasta Suwałk. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie określenia górnych 

stawek opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy pozbywają się z terenu 

nieruchomości nieczystości ciekłych oraz właścicieli nieruchomości, którzy nie są 

obowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz 

miasta Suwałki. 

18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2023 rok.  

19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041.  

20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieuwzględnienia petycji Fundacji 

Międzynarodowy Ruch na Rzecz Zwierząt – Viva! 

21. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi Anny W. na działalność Prezydenta 

Miasta Suwałk.  

22. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi mieszkańców ulicy Dwernickiego  

w Suwałkach w sprawie funkcjonowania centrum handlowego Suwałki Plaza. 

23. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Statutu Miasta Suwałk. 

24. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

25. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie Protokołu nr LII/2022 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 30 listopada 

2022 r. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z § 46 

Statutu Miasta Suwałk protokół obrad z LII/2022 sesji został sporządzony i wyłożony  

do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia 

do protokołu nie później niż w dniu roboczym poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na której 

następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 24 stycznia 2023 r.  

 

W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i uzupełnień,  

wobec powyższego protokół nr LII/2022 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

28 grudnia 2022 r., został przyjęty. 
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Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 28 grudnia 2022 roku.  

– Informacja stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że powyższą 

Informację wszyscy radni otrzymali w materiałach na sesję Rady Miejskiej. 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk  

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 28 grudnia 2022 roku, została 

przyjęta. 
 

 

Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Karol Korneluk zapytał o karę, jaka została nałożona na Przedsiębiorstwo Gospodarki 

Komunalnej w Suwałkach Sp. z o.o. za nieodebrany gaz. Jak powiedział, z doniesień 

medialnych wynika, że jest to ok. 0,5 mln zł kary, którą Spółka ma wpłacić na rzecz 

Przedsiębiorstwa Gospodarki Naftowej i Gazownictwa. Przypomniał, że mowa o tym była już 

w kwietniu na spotkaniu dotyczącym komunikacji miejskiej, gdzie została przedłożona 

informacja Prezesa PGK, że jest świadomy tej kary i może ona wynieść ok. 660 tys. zł. W 

związku z tym radny zapytał czy Miasto będzie musiało płacić karę do Urzędu 

Marszałkowskiego za nieosiągnięcie wskaźników założonych w projekcie, który dotyczył 

zakupu autobusów zasilanych gazem. Dopytał, jakie kroki zostały podjęte od kwietnia w 

stosunku do Spółki odnośnie uniknięcia kar i jak wygląda sytuacja w innych samorządach, bo 

jak powiedział, na pewno nie tylko w Suwałkach wystąpił taki problem.  

 

Następnie Karol Korneluk zapytał o zawyżone marże na dostawy paliwa i związane z tym ruchy 

firmy paliwowej. Zapytał ile, na takich ruchach, PGK straciło. 

 

Kolejno zapytał o grupę zakupową, która obejmuje ponad 50 podmiotów, w zakresie energii 

elektrycznej. Zapytał czy została już podpisana umowa na dostawę energii elektrycznej dla tej 

grupy zakupowej a jeśli tak, to z jaką firmą i jakie stawki będą obowiązywać.  

 

Następnie odwołał się do tematu przeniesienia Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej z 

budynku przy ul. Nowomiejskiej do budynku przy ul. Kościuszki 45 wraz z pojawieniem się 

środków na remont zabytków. Chciał wiedzieć, jakie były do tej pory nakłady finansowe na 

wyposażenie budynku przy ul. Nowomiejskiej związane z potrzebami Poradni, ile będzie 

gabinetów przy ul. Kościuszki 45, jaka jest powierzchnia Poradni obecnie a jaka będzie w 

nowej lokalizacji. Następnie zapytał czy odbyło się już spotkanie władz miasta z radą 

pedagogiczną Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej a jeśli nie, to kiedy jest ono planowane. 

Dopytał też czy są planowane jakieś ruchy kadrowe w stosunku do pracowników poradni.  
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Kolejno zwrócił się z prośbą do Przewodniczącego Rady Miejskiej, aby spotkania, które 

organizuje lub współorganizuje odbywały się w takich godzinach, aby można w nich było 

uczestniczyć.  

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że docierają do niego sygnały od osób, które korzystają z 

Aquaparku o panujących w nim niskich temperaturach. Dodał, że wie, że Dyrektor OSiR 

wypowiadał się w tym temacie i wszystko jest zgodnie z normami, ale jak podkreślił, ceny w 

obiekcie rosną, więc komfort użytkowania powinien być zapewniony. Sprawę zgłaszali m.in. 

rodzice dzieci, które korzystają ze szkółek pływackich.  

 

Jarosław Schabieński powiedział, że 5 stycznia br. radni otrzymali zestawienie wybranych 

świąt wojskowych, państwowych planowanych do realizacji w 2023 r. w Suwałkach. 

Powiedział, że składa wniosek, aby to zestawienie uzupełnić o święto, które w 2006 r. uchwalił 

Sejm RP tj. przypadający 14 czerwca Narodowy Dzień Pamięci Ofiar Niemieckich 

Nazistowskich Obozów Koncentracyjnych i Obozów Zagłady. Podkreślił, że ogrom cierpień, 

jakie ponieśli wtedy Polacy wymaga przypominania, zwłaszcza, że wielu mieszkańców Suwałk 

znalazło się w obozach koncentracyjnych a część z nich straciła tam życie. Przywołał nazwiska 

części mieszkańców Suwałk, m.in. duchownych czy nauczycieli, którzy trafili do obozów i tam 

zginęli. Podkreślił, że jest to bardzo ważne, aby do świąt obchodzonych w Suwałkach dołączyć 

również wspomniany dzień pamięci. 

 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że chciałby rozszerzyć pytanie Karola Korneluka dotyczące 

kary, którą ma zapłacić PGK a która wynika z podpisanej umowy. Jak powiedział, decyzja 

chyba została podjęta świadomie, pomimo zapisów tej umowy.  Zapytał, czy wiadomo jakie 

konsekwencje z tego miały wynikać czy przed podjęciem takiej decyzji kontaktowano się z 

PGNiG, czy podejmowano negocjacje, czy zadawano pytania czy w przypadku decyzji o braku 

zakupu tej minimalnej ilości gazu takie kary będą nałożone. Następnie zapytał, czy świadomość 

tej kary nie miała wpływu na decyzję o podwyżce cen biletów i problem w jakimś stopniu nie 

został przeniesiony na pasażerów.  

 

Następnie powiedział, że niedawno w Biuletynie Informacji Publicznej pojawiło się ogłoszenie 

o naborze na stanowisko głównego specjalisty, głównego energetyka. Zapytał, jaki będzie 

roczny koszt tego nowego etatu.  

 

Krystyna Gwiazdowska zapytała, czy w Suwałkach zaistnieje stanowisko koronera. 

 

Mariola Brygida Karpińska powiedziała, że docierają do niej prośby od mieszkańców 

Suwałk o nadanie Lasowi Szwajcarskiemu statusu lasu o zwiększonej funkcji społecznej. 

Podkreśliła, że człowiek jest częścią natury i o tę naturę trzeba dbać. Dodała, że największym 

potencjałem regionu są lasy i trzeba o tę kwestię zadbać. Poprosiła radnych o wsparcie w tym 

temacie.   

Następnie poprosiła o lepszą koordynację odśnieżania. Jak powiedziała na swoim osiedlu 

widziała, że odśnieżony chodnik po godzinie zasypała spycharka, która odśnieżała ulicę. 

Dodała również, że wie, iż są różne kategorie dróg itd., ale jeżeli sprzęt przyjeżdża na drugi 
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koniec miasta odśnieżyć tylko kawałek drogi, to może warto rozważyć czy tych kategorii nie 

pozmieniać.   

 

Zbigniew Roman De-Mezer poruszył temat lokalnych podtopień. Jak powiedział, od wielu lat 

się o tym rozmawia w momencie, kiedy te podtopienia są, m.in. na ul. Skierniewickiej czy 

Warszawskiej. Dodał, że Miasto wraz z PWiK podjęło znaczące inwestycje w tym temacie 

poprzez czyszczenie kanalizacji, budowę zbiornika retencyjnego przy ul. Krakowskiej, 

udrożnianie ulic. Powiedział, że niestety w ubiegłym roku pozalewało kolejne odcinki Suwałk, 

m.in. ul. Ułanów Grochowskich czy Raczkowską. Duże nadzieje były związane z przebudową 

ul. Powstańców Wielkopolskich i budową kanału burzowego. Niestety, jak powiedział, z 

inwestycji zrezygnowano. Dodał, że nadchodzi wiosna i miesiące, kiedy jest największe 

zagrożenie podtopieniami. Poprosił o przygotowanie planu eliminacji podtopień na terenie 

miasta. Jak podkreślił, zdaje sobie sprawę, że w grę wchodzą tutaj ogromne środki, ale warto 

poprzez PWiK zająć się tym tematem, żeby mieszkańcy mogli spać spokojnie.  

 

Kamil Lauryn poruszył temat bezpłatnego parkingu przy ul. Hamerszmita. Jak powiedział, 

mieszkańcy tej ulicy na dzień dzisiejszy mają duże problemy z zaparkowaniem swoich 

samochodów od godzin porannych do 16:00 i poprosili o pomoc w tej sprawie. Wspomniał, że 

do Prezydenta Miasta wpłynęła również petycja z podpisami mieszkańców, którzy chcą 

przywrócenia płatnego parkowania na tej ulicy. Dodał, że wpłynęły również dwie petycje od 

przedsiębiorców, którzy proszą radnych, aby nie wznawiać tej płatnej strefy, ponieważ 

obawiają się utraty klientów.  Jak podkreślił trzeba zrozumieć obie strony, więc poprosił, aby 

nie robić strefy płatnego parkowania, ale utworzyć miejsca dedykowane mieszkańców ul. 

Hamerszmita a większą część pozostawić, jako bezpłatne miejsca dla pozostałych 

mieszkańców.  

 

Zdzisław Przełomiec powiedział, że są ferie a więc ruch w mieście jest mniejszy, jednak ruch 

międzymiastowy większy. Zapytał, czy jest perspektywa zmian w okolicach dworca PKS w 

zakresie toalet, poczekalni, wydłużonych godzin otwarcia. Jak powiedział, okazuje się, że to co 

zostało do tej pory zapewnione, nie spełnia oczekiwań. Dopytał również czy jest perspektywa 

stworzenia przystanku, na który wjeżdżaliby inni przewoźnicy, aby odbywało się to 

bezpiecznie.  

 

 

Ad pkt. 6 

Informacja Dyrektora Szpitala Wojewódzkiego w Suwałkach w związku ze wzrostem 

zachorowań w mieście Suwałki. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że w imieniu 

mieszkańców zada kilka pytań. Poprosił o wskazanie, ile osób jest hospitalizowanych ze 

względu na Covid i grypę oraz czy grożą jakieś obostrzenia związane z odwiedzaniem chorych 

i nakazami sanitarnymi typu maseczki itd.    

 

Adam Szałanda – Dyrektor Szpitala Wojewódzkiego w Suwałkach powiedział, że na dzień 
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dzisiejszy sytuacja się ustabilizowała. Jedna osoba jest hospitalizowana ze względu na Covid a 

jeśli chodzi o grypę czy RSV są to pojedyncze osoby. Sytuacja, która miała miejsce w okresie 

okołoświątecznym już nie istnieje. Stabilna i opanowana jest również sytuacja na oddziałach 

pediatrycznych. Jeśli chodzi o wprowadzanie obostrzeń obecnie nie ma takich planów, jednak 

jeśli sytuacja się zmieni nie jest to wykluczone.  

 

Zdzisław Przełomiec zapytał czy w prywatnych gabinetach świadczących usługi na terenie 

Szpitala z udziałem NFZ nie brakuje specjalistów. Jak powiedział, jest informacja od 

mieszkańców, że brakuje niektórych specjalności. Dopytał, jak to wygląda z punktu widzenia 

Dyrektora Szpitala.   

 

Adam Szałanda odpowiedział, że na terenie szpitala nie funkcjonuje ani jeden gabinet 

prywatny, który ma kontrakt z NFZ. Wszystkie poradnie funkcjonują w strukturach 

szpitalnych. Widoczna jest potrzeba zatrudnienia dodatkowych lekarzy m.in. diabetologów. 

Szpital podejmuje działania, dzięki którym chciałby zwiększyć dostępność do usług tych 

specjalistów.  

 

Zdzisław Przełomiec zapytał czy nie brakuje leków w aptece, która funkcjonuje w szpitalu i 

czy w nowym roku apteka świadczy usługi na dotychczasowych zasadach, w tym dyżurem 

nocnym i telefonicznym wzywaniem. 

 

Adam Szałanda powiedział, że apteka szpitalna w pełni zabezpiecza potrzeby pacjentów i nie 

ma problemów z brakiem leków. Zostały podjęte pewne działania wyprzedzające i dzięki temu 

jest zapas leków.  

Jeśli chodzi o aptekę zewnętrzną, funkcjonuje ona na dotychczasowych zasadach i wszystko 

wskazuje na to, że nadal będzie tak działać.  

 

Zdzisław Przełomiec zapytał o ogólną sytuację szpitala w roku 2022. 

Adam Szałanda odpowiedział, że rok 2022 był rokiem powrotu do normalności. Wskaźniki 

hospitalizacji i opieki ambulatoryjnej, jak również diagnostyki zaczynają wracać do 

normalności a wskaźniki są zbliżone do roku 2019. Dodał, że Szpital ma stabilną kadrę 

lekarską, pielęgniarską oraz personel związany z oddziałami położniczymi. Wspomniał, że były 

pewne problemy związane z obsadą lekarską na oddziale kardiologicznym, ale zostały już 

rozwiązane. Wyraził nadzieję, że oddział kardiologiczny będzie się rozwijał i wrośnie 

dostępność usług w tym zakresie. Jak powiedział w ubiegłym roku zostały uruchomione dwa 

gabinety kardiologiczne w ramach poradni kardiologicznej, której przez wiele lat nie było w 

strukturach szpitalnych. Dodał również, że została również uruchomiona poradnia okulistyczna 

dla dzieci, ponieważ jej brak wymuszał na rodzicach wizyty w Białymstoku. Podkreślił, że 

Szpital ma plany na kolejne lata a priorytetem jest uruchomienie radioterapii a prace z tym 

związane są zaawansowane.  

 

Jacek Niedźwiedzki powiedział, że ma inne zdanie, jeśli chodzi o dostępność apteki 

całodobowej. Zapytał co z osobami, które nie mają telefonu i czy ze Szpitala można liczyć na 
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pomoc w tym zakresie. Podkreślił, że z tego co wie, apteka była zamknięta ze względu na Covid 

a w tym czasie umowa była aneksowana. Dopytał, jaki jest obecnie powód zamknięcia apteki. 

Adam Szałanda odpowiedział, że umowa nie była aneksowana a zadaniem szpitala nie jest 

zapewnienie dostępu do całodobowej apteki zewnętrznej. Podkreślił, że każdy pacjent 

wymagający pomocy w zakresie dostępu do leków brakujących lub zagrażających życiu takie 

świadczenie uzyska. Powiedział, że w niektórych miastach apteki całodobowe są zamykane a 

tutaj jest kompromis. Jeśli chodzi o umowę z apteką, jest ona realizowana i ma zabezpieczać 

interesy szpitala a nie zadania, które nie są w jego zakresie. Jeśli chodzi o przypadek, że osoba 

nie miałaby telefonu, wówczas nie ma problemu, ponieważ jest ochrona całodobowa i można 

się tam zwrócić o pomoc, jeśli zajdzie taka potrzeba. Podkreślił również, że jeśli ktoś 

potrzebowałby leku, który ratuje życie, Szpital zabezpieczy to nawet bez apteki.  

 

Jacek Roszkowski zapytał, do jakich specjalistów są obecnie najdłuższe kolejki. Powiedział 

również, że mieszkańcy skarżą się, że pomimo umówionej wizyty lekarskiej na konkretną 

godzinę, muszą czekać nawet do dwóch godzin na wejście do gabinetu. Jak powiedział, chodzi 

o neurologa i onkologa. Zapytał, czy można w tej sprawie coś zrobić.  

 

Adam Szałanda przyznał, że zdarzają się takie sytuacje, a godziny podane są orientacyjne a 

nie jest to konkretna godzina wejścia do gabinetu. Dodał, że przed każdą wizytą trzeba pobrać 

numerek i jeśli jest spóźnienie to system przerzuca takiego pacjenta na dalsze godziny. 

Podkreślił, że kolejki są a problemy wynikają z braku kadry lekarskiej.  

 

Jacek Roszkowski dopytał, jakich specjalizacji dotyczy ten problem oraz czy jest jakaś szansa 

na zatrudnienie lekarzy z Ukrainy i Białorusi.  

 

Adam Szałanda powiedział, że obecnie Szpital zatrudnia ponad 200 lekarzy a średnia wieku 

lekarzy to 42 lata. Dodał, specjalistów wciąż brakuje i niemal w każdej specjalizacji Szpital jest 

w stanie zwiększyć zatrudnienie. Szpital zatrudnia lekarzy spoza Unii Europejskiej, głównie z 

Białorusi i z Ukrainy. Powiedział, że są w tym względzie pewne problemy np. bariera 

językowa. To jest załatwiane poprzez zatrudnianie lekarzy na stanowisko asystenta lekarza i 

dawanie czasu na naukę języka i nostryfikowanie specjalizacji. Dodał, że jeśli chodzi o 

rozwiązania ministerialne w tym względzie są one wdrażane i dzieje się to w miarę szybko. Jak 

podkreślił schody zaczynają się, jeśli chodzi o Podlaską Izbę Lekarską w zakresie wydania 

uprawnień do wykonywania zawodu i procedury te często trwają kilka miesięcy. Część lekarzy 

rezygnuje z czekania i zdobywa prawo do wykonywania zawodu gdzieś indziej np. w Olecku. 

Dodał, że można byłoby tych lekarzy zatrudniać także w ambulatoryjnej opiece medycznej i 

dzięki temu skrócić kolejki do specjalistów. Lekarze są chętni do pracy, ale pojawia się bariera 

prawna ze strony Izby Lekarskiej. Powiedział, że trwają rozmowy i przedstawiciele Izby 

Lekarskiej deklarują, że się to zmieni. 

 

Kamil Klimek powiedział, że ucieszyła go wypowiedź dotycząca tego, że potrzeby szpitala w 

zakresie zaopatrzenia leków są w 100% zabezpieczone. Powrócił do grudnia 2022 r., kiedy w 

Polsce panował wirus grypy, RSV i wiele osób chorowało na zapalenie płuc. Jak powiedział 

sam chorował na zapalenie płuc i kwalifikował się do szpitala, jednak usłyszał od lekarza, że 
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Szpital boryka się z problemami z zaopatrzeniem w zaawansowane leki, którymi można 

skutecznie leczyć pacjentów z zapaleniem płuc. Przywołał kolejną sytuację, kiedy pojawił się 

w szpitalnym oddziale ratunkowym asystując osobie, która wymagała pomocy, usłyszał 

rozmowę lekarza z ratownikiem medycznym, gdzie padło stwierdzenie, że brakuje ważnego 

medykamentu. Lek został w końcu znaleziony. Wyraził nadzieję, że do takich sytuacji nie 

będzie już dochodziło i każdy pacjent otrzyma pomoc.  

 

Adam Szałanda odpowiedział, że zna ten przypadek. Wytłumaczył, że sytuacja ta wynikała z 

niedoinformowania, ponieważ Szpital często wspomaga się pracownikami z zewnątrz, kiedy 

jest taka potrzeba i oni nie do końca znają zasady organizacji pracy. Zapewnił, że leki są i nie 

powinno być z tym problemów.  

 

Karol Korneluk zapytał o plany na przyszłość, jeśli chodzi o inwestycje, remonty oddziałów, 

zakup nowych sprzętów.  

 

Adam Szałanda odpowiedział, że priorytetem stało się utworzenie zakładu radioterapii. Na 

bieżący rok przewiduje się ukończenie całego procesu inwestycyjnego dostosowującego 

obiekty szpitalne do wymogów przeciwpożarowych. Dodał, że program ten jest realizowany 

od kilku lat w 2023 się zakończy. Powiedział, że następuje przebudowa całego oddziału 

zakaźnego z dostosowaniem do obowiązujących norm i standardów. Przewiduje się też 

wyposażenie i doposażenie pododdziału chirurgii onkologicznej i pododdziału chirurgii 

onkologicznej naczyniowej dzięki współpracy z polsko-amerykańską kliniką.  

Kolejne plany dotyczą budowy węzła zabiegów urologicznych. 

 

Jarosław Schabieński zapytał czy szpital ma jakieś narzędzia, żeby wspierać lekarzy w 

zdobywaniu specjalizacji.  

 

Adam Szałanda powiedział, że system zdobywania specjalizacji jest dwutorowy. Jedna w 

formie rezydentury. Miejsca rezydenckie są przyznawane przez Wojewodę w postępowaniu 

konkursowym. Taka forma specjalizacji jest realizowania również w suwalskim szpitalu. 

Dodał, że Szpital występuje o akredytacje na nowe pododdziały, na których są spełnione 

określone wymogi.  

Powiedział, że jest też drugi sposób zdobywania specjalizacji – system pozarezydencki, gdzie 

cały koszt prowadzenia lekarza w trakcie specjalizacji jest po stronie szpitala. Taki system 

również jest prowadzony w suwalskim szpitalu, choć jest to duże obciążenie dla placówki, ale 

Szpital liczy, że ten nowy specjalista pozostanie na miejscu. Dodał, że nie ma możliwości 

zabezpieczenia się prawnego w tym zakresie np. powiązania lekarza ze Szpitalem.  

Podkreślił również, że działania są podejmowane m.in. program szkoleń realizowany w oparciu 

o środki własne szpitala, jak również w ramach współpracy z Wojewódzkim i Powiatowym 

Urzędem Pracy.   

 

Ad pkt. 7 

Informacja z realizacji programu pn. „Ograniczenie niskiej emisji na terenie Gminy 

Miasta Suwałki” w 2022 r.  
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– Informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Informacja  

z realizacji programu pn. „Ograniczenie niskiej emisji na terenie Gminy Miasta Suwałki”  

w 2022 r. była przedmiotem posiedzenia: Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki w dniu 

16 stycznia br. oraz Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego w dniu 18 stycznia br. 

 

Radni nie mieli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Informacja z realizacji 

programu pn. „Ograniczenie niskiej emisji na terenie Gminy Miasta Suwałki” w 2022 r., została 

przyjęta. 

 

 

Ad pkt. 8 

Sprawozdanie Prezydenta Miasta Suwałk z działalności Komisji Bezpieczeństwa  

i Porządku za 2022 rok. 

– Sprawozdanie stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja Spraw 

Społecznych i Bezpieczeństwa na posiedzeniu w dniu 17 stycznia 2023 r. przyjęła Sprawozdanie 

Prezydenta Miasta Suwałk z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku  

za 2022 rok.  

Radni nie mieli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Sprawozdanie Prezydenta 

Miasta Suwałk z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku za 2022 rok, zostało przyjęte. 

 

 

Ad pkt. 9 

Przedłożenie Radzie Miejskiej planów pracy Komisji Rady Miejskiej w Suwałkach  

na 2023 rok. 

– Plan pracy Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki stanowi załącznik nr 9  

do protokołu.  

–  Plan pracy Komisji Oświaty i Wychowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  

– Plan pracy Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa stanowi załącznik nr 11 

do protokołu.  

– Plan pracy Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  

– Plan pracy Komisji Finansowo-Budżetowej stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z art. 21 

ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym komisje przedkładają Radzie 

Plany pracy. Dodał, że Komisje na posiedzeniach wypracowały i przyjęły roczne Plany pracy.  

Radni nie mieli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Plany pracy komisji Rady 

Miejskiej w Suwałkach na 2023 rok, zostały przyjęte.  
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Ad pkt. 10 

Przyjęcie Planu pracy Rady Miejskiej w Suwałkach na 2023 r. 

– Materiał stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że propozycje 

tematów do projektu Planu pracy Rady na 2023 rok przedłożone zostały przez Prezydenta 

Miasta oraz państwa radnych. Dodał, że z otrzymanych propozycji został wypracowany projekt 

Planu pracy, który radni otrzymali w materiałach sesyjnych.  

Radni nie mieli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Plan pracy Rady Miejskiej w 

Suwałkach na 2021 rok, został przyjęty. 

 

Ad pkt. 11 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia roku 2023 na terenie Miasta 

Suwałk – Rokiem Aleksandry Piłsudskiej. 

 
Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że na podstawie § 37 

ust. 1 pkt 5 Statutu Miasta Suwałk, Klub radnych „Łączą nas Suwałki” oraz Klub radnych „Prawo 

i Sprawiedliwość” Rady Miejskiej w Suwałkach złożyły wnioski o podjęcie uchwały w sprawie 

ustanowienia roku 2023 na terenie Miasta Suwałk – Rokiem Aleksandry Piłsudskiej. 

- Wniosek Klubu radnych „Łączą nas Suwałki” stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

- Wniosek Klubu radnych „Prawo i Sprawiedliwość” stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych; 5 osób nie wzięło udziału w 

głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/690/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie ustanowienia roku 2023  

na terenie Miasta Suwałk – Rokiem Aleksandry Piłsudskiej. 

– stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 12 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy „Bulwary imienia Wacława 

Kunca”. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że na podstawie § 37 

ust. 1 pkt 5 Statutu Miasta Suwałk, Klub radnych „Prawo i Sprawiedliwość” Rady Miejskiej w 

Suwałkach złożył wniosek o podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy  terenom rekreacyjno-



13 
 

parkowym przyległym bezpośrednio do rzeki Czarnej Hańczy „Bulwary im. Wacława Kunca”. 

– wniosek stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych; 5 osób nie wzięło udziału w 

głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/691/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie nadania nazwy bulwarom 

– stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 13 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia stawki za 1 kilometr przebiegu 

pojazdu będącej podstawą do ustalenia zwrotu kosztów przewozu dzieci, młodzieży i 

uczniów oraz rodziców.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Jarosław Schabieński – Wiceprzewodniczący Komisji Oświaty i Wychowania przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Jacek Roszkowski odniósł się do poprzedniego punktu i podziękował za nadanie bulwarom 

nazwy „Bulwary imienia Wacława Kunca”. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych; 5 osób nie wzięło udziału w 

głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/692/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 stycznia 2023 r. 
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w sprawie określenia stawki za 1 kilometr przebiegu pojazdu będącej podstawą do 

ustalenia zwrotu kosztów przewozu dzieci, młodzieży i uczniów oraz rodziców. 

– stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił 10-minutową przerwę.  

 

 

Ad pkt. 14 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 

uprawniającego do posiłku, posiłku z dowozem, świadczenia pieniężnego na zakup 

posiłku lub żywności albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych; 5 osób nie wzięło udziału w 

głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/693/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do posiłku, posiłku z 

dowozem, świadczenia pieniężnego na zakup posiłku lub żywności albo świadczenia 

rzeczowego w postaci produktów żywnościowych. 

– stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu przy ulicy Różanej w Suwałkach 

obejmującego działki o numerach ewidencyjnych: 24221/3, 24221/4, 24222/2. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 
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Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Marek Zborowski-Weychman poprosił, aby w przypadku opracowywania szczegółowego 

planu działania uwzględnić to, że jest to ulica przyszłościowa, bo już teraz przejeżdża tamtędy 

coraz więcej pojazdów łącznie z autobusem. Jak powiedział jest to ulica bardzo wąska i ma 

chodnik tylko z jednej strony i dobrze by było, gdyby był tam chodnik szerszy wraz ze ścieżką 

rowerową. Trzeba byłoby to wziąć pod uwagę przy okazji projektowania zabudowy.   

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych; 5 osób nie wzięło udziału w 

głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/694/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu przy ulicy Różanej w Suwałkach obejmującego działki o 

numerach ewidencyjnych: 24221/3, 24221/4, 24222/2. 

– stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Ad pkt. 16 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia 

Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 39 do protokołu.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych; 5 osób nie wzięło udziału w 

głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/695/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 
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z dnia 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia  

Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie miasta Suwałk. 

– stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Ad pkt. 17 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie określenia górnych 

stawek opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy pozbywają się z terenu 

nieruchomości nieczystości ciekłych oraz właścicieli nieruchomości, którzy nie są 

obowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz 

miasta Suwałki. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 17 radnych; 6 osób nie wzięło udziału w 

głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/696/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych 

przez właścicieli nieruchomości, którzy pozbywają się z terenu nieruchomości 

nieczystości ciekłych oraz właścicieli nieruchomości, którzy nie są obowiązani do 

ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz miasta Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Ad pkt. 18 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2023 rok.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 
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W wyniku głosowania większością głosów („za” – 13 radnych; „przeciw” – 5 radnych; 5 

osób nie wzięło udziału w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/697/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie zmian w budżecie miasta na 2023 rok. 

– stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Ad pkt. 19 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 12 radnych; „przeciw” – 6 radnych; 5 

osób nie wzięło udziału w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/698/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej  

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

– stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 20 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieuwzględnienia petycji Fundacji 

Międzynarodowy Ruch na Rzecz Zwierząt – Viva! 

 

Kamil Klimek – Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 



18 
 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych; 5 osób nie wzięło udziału w 

głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/699/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie nieuwzględnienia petycji Fundacji  

Międzynarodowy Ruch na Rzecz Zwierząt – Viva! 

– stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Ad pkt. 21 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi Anny W. na działalność Prezydenta 

Miasta Suwałk.  

 

Kamil Klimek – Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych; 5 osób nie wzięło udziału w 

głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/700/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie skargi Anny W. na działalność Prezydenta Miasta Suwałk. 

– stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 22 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi mieszkańców ulicy Dwernickiego w 

Suwałkach w sprawie funkcjonowania centrum handlowego Suwałki Plaza. 

 

 

Kamil Klimek – Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji powiedział, że materia 

jest trudna i skomplikowana. Sprawa dotyczy roku 2007, kiedy to rozpoczęła się budowa CH 

Plaza w centrum miasta w sąsiedztwie budynków mieszkalnych i garaży. Jak powiedział, 

Zespół kontrolny i Komisja Skarg, Wniosków i Petycji wykazały, że ta inwestycja oddziałowuje 

na właścicieli tych nieruchomości w sposób bezpośredni, ale również, co podkreślił 

Wojewódzki Sąd Administracyjny w Białymstoku w swoim wyroku w 2019 r. w odniesieniu 

do pozostałych nieruchomości można mówić o potencjalnym oddziaływaniu tejże inwestycji.  

Podkreślił, że o złożoności tej sprawy świadczy m.in. dokumentacja, którą Zespół kontrolny 

zajmujący się tą sprawą musiał przeanalizować.  
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Dodał również, że sprawa ta jest złożona i była przedmiotem postępowań prowadzonych przez 

kilka organów – Wydział Architektury, Wojewodę, WSA.  

Jak powiedział, WSA orzekł w 2019 roku, że te nieruchomości , budynki mieszkalne znajdują 

się w strefie oddziaływania inwestycji bezpośredniego i potencjalnego. Potwierdziła to też 

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji oraz organ architektoniczno-budowalny wydając w 

listopadzie 2022 roku decyzję stwierdzającą, że to pozwolenie na budowę wydane w 2007 r. 

została wydana z istotnym naruszeniem prawa, a chodzi o pozbawienie właścicieli tych 

nieruchomości udziału w postępowaniu.    

Przypomniał, że skarga trafiła do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 2 września. 5 września 

natomiast odbyło się spotkanie z mieszkańcami, podczas którego poruszono wiele wątków i 

wydawało się wtedy, że został wypracowany kompromis. Wskutek spotkania Rada Miejska 

podjęła uchwałę intencyjną w zakresie zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obszaru, w którym znajduje się Plaza i zabudowa mieszkaniowa. 

Jak podkreślił skargę trzeba było rozpatrzeć. Pojawiło się w niej bardzo wiele wątków, a ten 

mający największe znaczenie dla mieszkańców został jednoznacznie oceniony przez Komisję i 

powołała się m.in. na wyrok WSA z 2019 r.     

Następnie powiedział, że w skardze pojawiały się również wątki, które zostały uznane przez 

Komisję za bezzasadne. Dotyczy to m.in. usunięcia z ewidencji dróg gminnych drogi, która 

przebiega pod centrum handlowym Plaza, tzw. sięgacz ul. Dwernickiego. Powiedział, że w tym 

zakresie rzeczywiście znajdowała się pewna nieścisłość. 8 grudnia 2022 r. Zarząd 

Województwa Podlaskiego podjął uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie nadania numerów 

dla dróg gminnych na terenie województwa podlaskiego. Jak powiedział, ta zmieniona uchwała 

była podjęta 7 maja 2003 r. Sprawa została więc już skorygowana.  

Jak zaznaczył w skardze były również wątki kryminalne, którymi zajmowała się prokuratura. 

Prokuratura Okręgowa w Suwałkach jednoznacznie wskazała, że w zakresie wątków, które były 

poruszane przez mieszkańców ul. Dwernickiego, odmówiono wszczęcia postępowania z uwagi 

na przedawnienie karalności. W zakresie drugiego wątku dotyczącego planu zagospodarowania 

przestrzennego odmówiono wszczęcia postępowania z uwagi na to, że czyn, który był 

zarzucany organowi wykonawczemu nie został jeszcze popełniony.  

Jak powiedział, o ile w zakresie wydania pozwolenia na budowę należy uznać, że doszło do 

naruszenia prawa, o tyle w pozostałym zakresie Zespół kontrolujący nie może uznać 

zasadności, ponieważ nie istnieją dowody.  

Jak powiedział, sprawa sięga 2007 r. i faktem jest, że błąd został popełniony, ale z dokumentów 

nie wynika, że było to działanie celowe. Powiedział, aby patrzeć w przyszłość, zmienia się 

miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego, na spotkaniach z mieszkańcami i 

posiedzeniach Komisji zostały wypracowane pewne działania, chociażby przekształcenie tej 

drogi z gminnej na wewnętrzną, być może zainstalowanie szlabanów, które poprawią komfort 

mieszkańców wskazanej ulicy.  

Dodał, że radni otrzymali materiały jeszcze przez posiedzeniem Komisji, natomiast po 

posiedzeniu Komisji Skarg, Wniosków i Petycji zmieniono jeszcze uzasadnienie do uchwały, 

natomiast sam projekt uchwały pozostał bez zmian.   

Zaapelował do mediów o rzetelne przedstawianie sprawy. 
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Następnie Kamil Klimek – Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Jarosław Schabieński powiedział, że jako jedyny z grona obecnych radnych był radnym w 

kadencji, kiedy podejmowane były decyzje. Jak powiedział, Klub radnych „Prawo i 

Sprawiedliwość” zwracał wtedy uwagę na to, że podejmowanie decyzji o lokalizacji inwestycji 

w  tym miejscu jest kontrowersyjne i może budzić uzasadnione wątpliwości co do tego, w jakiej 

sytuacji znajdą się ci, którzy tam zamieszkują. Podkreślił, że to nie było tak, że nikt nie zwracał 

uwagi na możliwe konsekwencje.    

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że ten obiekt nie powinien nigdy powstać w obecnej 

lokalizacji i w tym otoczeniu. Jak powiedział, nie zgodzi się z radnym Kamilem Klimkiem, że 

nie było w tym złej woli, ponieważ takie ukształtowanie granic miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego z wyłączaniem sąsiednich obszarów, to – jak powiedział – 

była zła wola. Podkreślił, że poprzez takie działanie mieszkańcy zostali pozbawieni swoich 

praw, co potwierdzają wyroki sądowe, dostrzegł to również Zespół kontrolujący. Teraz – jak 

podkreślił – należy zadać pytanie, jakie będą tego skutki, jeśli uchwała zostanie przegłosowana. 

Zapytał, czy w tej chwili, w nowym planie zagospodarowania przestrzennego właściciele tych 

posesji są już uwzględnieni jako strony w obszarze oddziaływania a jeśli nie to czy, jeśli 

uchwała zostanie przegłosowana, będzie to tym skutkowało.  

Powiedział, aby nie dziwić się mieszkańcom, że zabiegają o respektowanie prawa, ponieważ 

sprawa nie pojawiła się nagle, ale trwa od lat. W tym czasie mieszkańcy wielokrotnie po 

wyrokach sądowych zwracali się do Wydziału Architektury, Prezydenta Miasta żeby wszcząć 

postępowanie wznowieniowe, jednak zawsze dostawali odmowę.  

 

Jacek Roszkowski przyznał, że temat kontroli był trudny i ciągnie się od dawna. Jak 

powiedział, prawo mieszkańców do tego, byli stroną podczas planowania inwestycji w ich 

sąsiedztwie. Jak powiedział, Komisja i Zespół kontrolny wykazały się hartem ducha i 

postanowiły, że jednak wszyscy mieszkańcy powinni być objęci prawem strony a nie tylko pani 

Jolanta G. Jak zaznaczył nielogiczne byłoby to, aby jedna osoba mogła być stroną a jej sąsiedzi 

nie.  

 

Kamil Klimek podziękował za wsparcie Jacka Roszkowskiego na każdym etapie 

rozpatrywania skargi. W odniesieniu do słów radnych Jarosława Schabieńskiego i Bogdana 

Bezdzieckiego powiedział, że ani on, ani Zbigniew De-Mezer, który był członkiem Zespołu 

kontrolnego, nie byli radnymi w kadencji, kiedy były podejmowane decyzje. Jak zaznaczył, z 

rozmów, które były prowadzone obecnie, nie wynikało nic, co mogłoby uzasadniać stawianą 

tezę. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że pamięta spotkania władz 

miasta, radnych w sprawie budowy Plazy. Przypomniał, że były różne koncepcje 

zagospodarowania tego terenu. Zapewnił, że w tym planie zagospodarowania przestrzennego, 

który jest opracowywany obecnie mieszkańcy na pewno będą brali udział. Najpierw będą mogli 
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składać wnioski do planu a później uwagi do planu. Uwagi nieuwzględnione rozpatruje również 

rada miejska przyjmując albo nie dany plan zagospodarowania przestrzennego.  

Jak podkreślił, jest koncepcja, aby znaleźć optymalne rozwiązanie tej sytuacji, zlikwidować 

drogę publiczną i zrobić z niej drogę wewnętrzną, jednak jest to możliwe dopiero po zmianie 

planu. Na tym odcinku ustawić szlabany i przeznaczyć tę drogę jedynie dla mieszkańców.  

Dodał, że Centrum handlowo-rozrywkowe Plaza jako inicjator tego postepowania otrzymało 

od Miasta pismo, w którym zawarto oczekiwanie przedstawienia koncepcji rozbudowy tego 

obiektu. Zaznaczył, że Miasto ma swoje oczekiwania w tym względzie i jednym z nich jest 

przebudowa wyjazdu z garażu podziemnego. 

Jak powiedział co pewien czas Plaza występuje z jakimś wnioskiem, np. kilka lat temu chciano 

rozbudować Plazę w kierunku ul. Noniewicza, była też rozważana rozbudowa obiektu w 

kierunku tych zamieszkałych budynków. Wówczas część mieszkańców zgodziła się na 

proponowaną cenę wykupu gruntów, jednak część takiej zgody nie wyraziła, więc temat nie 

mógł być kontynuowany.  

Podkreślił, że teraz trzeba znaleźć rozwiązanie tego problemu. Jeśli Plaza przedstawi swój 

projekt i będzie on do akceptacji i Rada Miejska podejmie decyzję w tym planie o zmianie tej 

drogi na wewnętrzną, będzie można ją zamknąć. Jak powiedział, na dzień dzisiejszy jest to 

jedyny kierunek.  

Powiedział, że błąd, który zaistniał kilkanaście lat temu trzeba naprawić. Jak powiedział, po 

kilku spotkaniach z mieszkańcami ma daleko idące obawy czy uda się znaleźć w tym planie 

jakieś kompromisowe rozwiązanie. Wyraził nadzieję, że uda się to jednak osiągnąć.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 17 radnych; wstrzymał się od głosu – 1 

radny; 5 osób nie wzięło udziału w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/701/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie skargi mieszkańców ulicy Dwernickiego w Suwałkach w sprawie 

funkcjonowania centrum handlowego Suwałki Plaza. 

– stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 23 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Statutu Miasta Suwałk. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że na podstawie § 18 

ust. 2 pkt. 1 do wyłącznej właściwości Rady należy stanowienie aktów prawa miejscowego, w 

tym uchwalenie Statutu Miasta.  
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Marek Lech Zborowski-Weychman – Przewodniczący Komisji Statutowej przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 12 radnych; „przeciw” – 1 radny; 5 osób 

wstrzymało się od głosu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIII/702/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 stycznia 2023 r. 

w sprawie zmiany Statutu Miasta Suwałk. 

– stanowi załącznik 65 do protokołu. 

 

Ad pkt. 24 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odpowiedział Karolowi Kornelukowi, że 

jeśli chodzi o spółkę komunalną PGK i zapłatę kary za gaz w umowie jest zastosowana zasada 

„bierz albo płać”, jeśli gazu się nie bierze to i tak trzeba zapłacić. Przypomniał, że przy zakupie 

samochodów niskoemisyjnych – a tylko taki zakup był możliwy w oparciu o środki unijne – 

trzeba było koncentrować się na samochodach napędzanych na gaz albo elektrycznych, które 

były dwa razy droższe. Miasto podjęło decyzję o zakupie autobusów na gaz ziemny skroplony. 

Wspomniał, że brał udział w spotkaniu, kiedy PGNiG deklarowało, że takie stacje postawi. 

Później, kiedy samorządy kupowały autobusy na gaz, PGNiG postawiło warunki, które były 

trudne do zaakceptowania.  Były prowadzone negocjacje, ale trudno było wynegocjować jakieś 

rozsądne rozwiązania. W pewnym momencie w sprawę budowy stacji zaangażowane były 

Polskiej Koleje Państwowe, Polska Spółka Gazownictwa i PGNiG. Nastąpiło opóźnienie w 

budowie stacji. Umowa została tak skonstruowana, że Miasto nie mogło w żaden sposób 

skorzystać. Dodał, że autobusy stały ponad pół roku w bazie PGK, więc były rozważane 

pomysły tankowania mobilnego, jednak nic z tego nie wyszło.  

Zaznaczył, że w ubiegłym roku w końcu ta stacja została wybudowana. Ma ona zasilać nie 

tylko autobusy komunikacji miejskiej, ale być ogólnodostępna. Powiedział, że jak w ubiegłym 

roku ceny gazu poszybowały w górę, Miasto doszło do wniosku, że trzeba jeździć starymi 

autobusami tyle, ile jest to możliwe, bo jest to tańsze rozwiązanie. 

Mimo wszystko wciąż obowiązywał projekt unijny i trzeba było przejechać określoną liczbę 

kilometrów tymi nowymi autobusami. Miasto uzyskało pozytywne podejście ze strony Urzędu 

Marszałkowskiego i nie poniesie żadnych konsekwencji z racji tego, że tej wymaganej liczby 

kilometrów nie udało się przejechać. Ta sytuacja spowodowała, że ta pierwotna ilość gazu, 

którą Miasto miało kupić, nie została wykupiona. Tutaj jednak obowiązują kary w myśl zasady 

– nie wziąłeś i tak płacisz. Dodał, że chciał porozmawiać z władzami spółki PGNiG, jednak 

bez rezultatu, ponieważ trudno się skontaktować.  
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Powiedział, że zostało przygotowane pismo z prośbą o spotkanie, jednak do spotkania nie 

doszło. Pojawiła się natomiast informacja, że być może należność ta zostanie rozłożona na raty.  

Jeśli chodzi o to, ile straciło PKG na zawyżonej cenie oleju napędowego, powiedział, że nie ma 

wiedzy w tym temacie. Odpowiedzi udzieli prezes PGK. 

Jak powiedział, jeśli chodzi o kwestie energetyczne, musi zmartwić mieszkańców, ponieważ 

podwyżka cen za ciepło miejskie wyniesie ponad 35% ze względu na zmianę stawki VAT. 

Związek Miast Polskich już wystąpił do rządu, żeby tę stawkę zmniejszyć do poziomu 

akceptowalnego przez Komisję Europejską.  

Na pytanie o umowę na dostawę energii elektrycznej Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta 

powiedział, że Miasto przygotowuje kolejny przetarg, ponieważ trzeba skorygować grupę 

zakupową. Plany są takie, aby w lutym ogłosić kolejny przetarg. Obecnie energię dostarcza 

sprzedawca rezerwowy PGE Obrót.  

 

Odniósł się również do pytania radnego Jacka Juszkiewicza o zatrudnienie głównego 

energetyka w mieście. Jak powiedział, według niego jest konieczność zatrudnienia takiej osoby, 

która będzie pilotowała te sprawy i analizowała faktury, które spływają każdego miesiąca do 

miejskich jednostek i podpowiadała, co należy zrobić. Jak dodał, jest to olbrzymi obszar do 

pracy. Podkreślił, że Miasto zaoszczędziło kilkaset tysięcy złotych na samej redukcji mocy. 

Podkreślił, że jest pewny, że ta osoba na pewno zarobi na swoje wynagrodzenie, bo z jego pracy 

korzyści będą duże.  

 

Jeśli chodzi o Poradnię Psychologiczno-Pedagogiczną, o którą pytał radny Karol Korneluk 

powiedział, że trwa teraz okres przejściowy a po reformie liczba specjalistów zmniejszy się do 

17. Specjaliści mają natomiast pracować w szkołach. Jak zaznaczył, pojawił się pomysł, aby 

sięgnąć po środki na renowację budynku przy ul. Kościuszki 45 i zaadaptować go pod potrzeby 

Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej. Z kolei na bazie budynku przy ul. Nowomiejskiej, 

gdzie obecnie mieści się poradnia, stworzyć kolejny żłobek miejski wykorzystując pieniądze z 

programu rządowego Maluch Plus. Znak zapytania pojawia się przy tym, czy uda się pozyskać 

pieniądze na remont budynku przy ul. Kościuszki. 

 

Na pytanie radnego Bogdana Bezdzieckiego odnośnie niskich temperatur w Aquaparku 

Czesław Renkiewicz powiedział, że odpowiedzi udzielą przedstawiciele Ośrodka Sportu i 

Rekreacji.  

 

Jeśli chodzi o wniosek radnego Jarosława Schabieńskiego o dopisanie do wykazu świąt 

państwowych Narodowego Dnia Pamięci Ofiar Niemieckich Nazistowskich Obozów 

Koncentracyjnych i Obozów Zagłady, Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta powiedział, że 

trzeba tę sprawę przemyśleć i oczekuje na podpowiedź m.in. gdzie takie obchody miałyby się 

odbywać.   

 

Następnie odniósł się do kwestii zatrudnienia koronera, którą zgłosiła radna Krystyna 

Gwiazdowska. Jak zapowiedział, do tematu odniesie się Roman Rynkowski – Zastępca 

Prezydenta Miasta.  
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Odnośnie kwestii zgłoszonej przez radną Mariolę Karpińską dotyczącej Lasu Szwajcarskiego 

powiedział, że aktualnie trwa przygotowywanie ankiety dla mieszkańców Suwałk na temat 

wskazań szczególnie wartościowych obszarów leśnych na terenie Nadleśnictwa Suwałki. Temat 

jest prowadzony przez Nadleśnictwo Suwałki. Jak powiedział widać, że idzie to w dobrym 

kierunku, aby nie wycinać lasów.  

 

Jeśli chodzi o kwestie zgłoszone przez radnego Zbigniewa De-Mezera dotyczące lokalnych 

podtopień powiedział, że problem jest rozwiązywany w różny sposób. Przedsiębiorstwo 

Wodociągów i Kanalizacji za kwotę ponad 2 mln zł wykonało zbiornik retencyjny przy ul. 

Krakowskiej, który podczas ulewnego deszczu w czerwcu ubiegłego roku napełnił się w ciągu 

godziny i później wystąpiły podtopienia. Powiedział, że ludzie mieli duże straty, nie byli 

ubezpieczeni. Mieszkańcy tylko niektórych ulic są przygotowani na intensywne opady, mają 

specjalne zapory i są w stanie przeciwdziałać. 

Dodał, że trzeba poprawić retencję. Jak powiedział Miasto wraz z Gminą Suwałki przygotowują 

się do realizacji Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych i tam na inwestycje poprawiające 

retencję, zagospodarowanie wód opadowych, są środki finansowe. Jeśli Urząd Marszałkowski 

zaakceptuje uda się wykonać część inwestycji w tym zakresie. Bez środków zewnętrznych będzie 

to trudne. Dofinasowanie maksymalne to 85%.  

Następnie dodał, że jest zasmucony sytuacją finansową PWiK-u, ponieważ wygląda najgorzej na 

tle wszystkich spółek miejskich. Strata na 2023 jest zaplanowana w wysokości 4 mln zł. Koszty 

pracownicze i za media wzrastają, opłaty środowiskowe też a przychody są, jakie są. Strata się 

pogłębia, bo w ubiegłym roku była ona  mniejsza. Prezes PWiK przedstawił projekt nowego planu 

inwestycyjnego, który ostatecznie będzie zatwierdzała Rada Miejska. Zgodnie ze zmianą prawa 

wodnego Miasto musi przedłożyć do zaakceptowania regulatorowi, czyli Wodom Polskim.  Jak 

powiedział, w tym projekcie były ujęte niezbędne inwestycje, na które Miasto nie ma jeszcze 

pokrycia finansowego.  

Dodał, że mieszkańcy budują budynki mieszkalne na osiedlach w zabudowie rozproszonej, gdzie 

nie ma wodociągów, nie ma kanalizacji sanitarnej a PWiK nie ma środków, aby te inwestycje 

wykonać. Wyraził nadzieję, że w końcu uda się uporządkować temat związany z wodami 

opadowymi i roztopowymi, również w kontekście spółdzielni mieszkaniowych.  

 

Odnośnie tematu parkingu przy ul. Hamerszmita, który zgłosił radny Kamil Lauryn, Czesław 

Renkiewicz powiedział, że wpłynęła do niego petycja od mieszkańców w tej sprawie. Dodał, że 

jednocześnie wpłynęły prośby od Dyrekcji SP nr 9 oraz od przedsiębiorców, aby tej strefy płatnej 

nie przywracać. Zaproponował, aby radni, którzy są zainteresowani tym tematem spotkali się z 

Prezydentem Miasta, aby wspólnie wypracować rozwiązanie.  

 

Następnie odniósł się do tematu dworca PKS zgłoszonego przez Zdzisława Przełomca. Czesław 

Renkiewicz powiedział, że w tym temacie zostały już podjęte konkretne decyzje, teraz czas na 

działanie. Jak podkreślił, nie dopuszcza takiej sytuacji, aby podróżni nie mieli gdzie oczekiwać na 

połączenie. Właścicielem budynku dworca jest spółka ZBM TBS i to ta spółka będzie prowadziła 

tę poczekalnię a Miasto przekaże na to środki finansowe. Ponadto ZMB TBS jako właściciel 

budynku powinien przedstawić koncepcję zagospodarowania wolnej przestrzeni. 
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Dodał, że Zarząd Dróg i Zieleni przedstawił koncepcję wprowadzenia pewnych zmian w 

przestrzeni przed dworcem autobusowymi. Dzięki przebudowie będzie możliwe, aby za określoną 

opłatą, na dworzec mogli wjeżdżać wszyscy przewoźnicy, którzy przejeżdżają przez miasto. 

Podkreślił, że jest to rozwiązanie na kilka lat, ponieważ w planach jest dworzec zintegrowany na 

bazie budynku dworca PKP, jednak to będzie możliwe dopiero po przeniesieniu części towarowej 

z miasta na Papiernię, czyli ok. 2030 roku. 

 

Łukasz Kurzyna – Prezes PWiK w Suwałkach powiedział, że jeśli chodzi o propozycję 

przygotowania planu eliminacji podtopień, którą zgłosił radny Zbigniew De-Mezer, to byłby 

raczej plan ograniczenia podtopień a nie eliminacji. Dodał, że w niektórych rejonach miasta nie ma 

możliwości całkowicie wyeliminować groźby podtopień z uwagi na to, że są pewne zaszłości 

historyczne w postaci wąskich przekrojów sieci kanalizacji deszczowej, których przebudowa 

wymagałaby milionów, a tych Spółka nie ma.  

Jak wytłumaczył, na osiedlu Hańcza udało się częściowo poprawić sytuację, niemniej jednak w 

części ulic sieci kanalizacji deszczowej mają małe przekroje. Powstawały one kilkadziesiąt lat 

wstecz i nikt nie przewidywał wtedy, że to osiedle tak mocno się rozbuduje. Teraz trzeba szukać 

rozwiązań, które powstrzymają napływ wód deszczowych poprzez sieci w tych ulicach i w 

kierunku rzeki. Stąd też powstał zbiornik retencyjny przy ul. Krakowskiej. Jest pomysł na budowę 

kolejnego przy ul. Olsztyńskiej. Przy wszystkich nowych inwestycjach, które są w mieście 

planowane są warunki, że większość wód deszczowych ma być dostarczana na terenie inwestora, 

tylko w newralgicznych przypadkach, gdzie nie ma innego wyjścia, jest możliwość podłączania się 

do kanalizacji deszczowej, jednak – jak podkreślił – tych dawnych zaszłości nie da się tak szybko 

nadrobić.  

Dodał, że ma nadzieję, że na kolejnej sesji przedmiotem obrad będzie wieloletni plan inwestycyjny 

PWiK-u. Jeśli nie uda się zmienić taryf, wówczas inwestycje trzeba będzie wykonywać za kredyt. 

Priorytetem są kwestie związane z ochroną środowiska, czyli utrzymanie oczyszczalni ścieków i 

zapewnieniem dobrej jakości wody dla mieszkańców oraz ciągłości jej dostaw. Jeśli chodzi o 

deszczówkę, tych inwestycji zaplanowanych jest mniej, jednak tutaj jest nadzieja, że pojawią się 

środki unijne na takie cele.  

Nawiązał również do tematu ulicy Powstańców Wielkopolskich. Jak powiedział, rzeczywiście w 

ramach przebudowy ulicy była zaplanowana również przebudowa kolektora deszczowego w 

kierunku ul. Zastawie. Tego nie uda się zrealizować w najbliższym czasie, jednak została podjęta 

decyzja o budowie rezerwowego przelewu w przepompowni w rejonie ul. Zastawie i część wody, 

w czasie dużych opadów, spuścić do Zalewu Arkadia. Przelew ten jest już projektowany. 

Podsumował, że kilka inwestycji jest w przygotowaniu lub są analizowane możliwości, np. 

odprowadzania wód powierzchniowo. PWiK szuka też nowych rozwiązań, nawiązał kontakt z 

Politechniką Rzeszowską, która kilka lat temu przygotowywała model hydrograficzny sieci 

miejskiej, na którym opierała się część inwestycji. Teraz trzeba to zaktualizować. Oprócz tego, jak 

powiedział, poszukiwane są nowe rozwiązania technologiczne, które można byłoby wprowadzić w 

mieście z pomocą ZDiZ. Dodał, że taką długofalową polityką i działaniami, z którymi trzeba będzie 

się zmierzyć jest to, że niektóre powierzchnie szczelne będą musiały zamienić się na powierzchnie 

przepuszczalne. Tutaj potrzebne są znaczne nakłady finansowe oraz współpraca ZDiZ w tym 

zakresie.  
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Podkreślił, że na inwestycje potrzebne są pieniądze, a np. nie wszyscy płacą za wody deszczowe. 

Znowu będą kierowane pozwy przeciwko spółdzielniom, które tego nie robią. Reszta podmiotów, 

która w poprzednich latach unikała tych opłat zaczęła podpisywać umowy z PWiK po wyroku 

Naczelnego Sądu Administracyjnego z listopada, który potwierdził jednoznacznie, że jest podstawa 

do tego, aby pobierać opłaty za wody deszczowe. Dodał, że to rozwiązanie, które funkcjonuje w 

Suwałkach już po zmianach prawnych, od maja 2022 r. ono jest na tyle dopracowane, że nie będzie 

podlegało uchyleniom przez sądy. Sad Administracyjny pod koniec listopada rozpatrując skargę 

suwalskiej spółdzielni na uchwałę Rady Miejskiej podtrzymał tą uchwałę, więc wszystko wskazuje 

na to, że do PWiK-u wpłyną dodatkowe pieniądze a co za tym idzie, będzie można zrealizować 

pewne inwestycje.   

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta odniósł się do pytania radnej Krystyny 

Gwiazdowskiej dotyczącego koronera. Jak powiedział osobę tę nazywa się koronerem umowie, 

bo tak naprawdę jest to usługa polegająca na stwierdzeniu zgonu i jego przyczynie oraz 

wystawieniu karty zgonu wyłącznie w szczególnych sytuacjach. Dodał, że 12 stycznia br. 

Prezydenta Miasta podpisał umowę z lekarzem, który zdecydował się na pełnienie tej funkcji. 

Współpraca była testowana w ciągu dwóch ostatnich miesięcy ubiegłego roku i lekarz zdecydował 

się na dłuższą umowę obejmująca cały 2023 rok. W efekcie tego ten problem przynajmniej do 

końca roku zostanie rozwiązany. Podkreślił, że usługa ta jest wykonywana w szczególnych 

przypadkach, ponieważ ogólnie zgon powinien stwierdzać lekarz rodzinny, który zajmował się 

osobą w ciągu ostatnich 30 dni. Jeśli takiego lekarza nie ma wówczas robi to tzw. koroner.  

Dodał, że z pisma Wojewody wynika, że problem na terenie powiatów jest duży, jeśli chodzi o 

koronera i prosił o kontakty do lekarzy, którzy zdecydowali się pełnić tę funkcję.  

 

Dariusz Przybysz – Prezes Przedsiębiorstwa Gospodarki Komunalnej powiedział, że jeśli chodzi 

o temat kary za pobranie niewystraczającej ilości gazu, kryzys energetyczny, który został 

wywołany przez wojnę na Ukrainie w szczególności dotknął gazu ziemnego. W najgorszym 

momencie ceny gazu ziemnego wzrosły 10-krotnie. W wyniku wielu rozmów i analiz podjęto 

świadomą decyzję o maksymalnym wykorzystaniu taboru napędzanego olejem napędowym 

ograniczając wykorzystanie autobusów napędzanych gazem. Podejmując taką decyzję Spółka była 

świadoma, że naraża się na naliczenie dodatkowej opłaty z tytułu niepobrania deklarowanej 

wcześniej ilości gazu.  

Jak powiedział, w jego odczuciu istotą zamieszania jest podejście do partnera handlowego w 

sytuacji kryzysowej. Powiedział, że posłuży się przykładem Spółki PGK. Jak powiedział, PGK 

oprócz komunikacji miejskiej oraz odbioru odpadów prowadzi również targowiska miejskie. Są 

tam zawarte umowy z handlowcami wynajmu powierzchni, dzierżawy terenu. Wszystkie te umowy 

przewidują możliwość corocznej weryfikacji stawki czynszu o stawki inflacji. W ciągu ostatnich 7 

lat PGK skorzystał z tego prawa tylko raz. W tym roku, biorąc pod uwagę wysoką inflację i 

drastycznie rosnące koszty działalności na targowisku stawka czynszu będzie podniesiona, jednak 

nie o cały wskaźnik inflacji a jedynie o jego część, rozumiejąc że jest to duże obciążenie dla 

przedsiębiorców.  

Jak powiedział, takiego podejścia oczekiwano też od PGNiG-u, które jest wielkim 

przedsiębiorstwem i od którego nie oczekuje się prowadzenia nierentownej działalności a jedynie 

zmniejszenia rentowności tej działalności. O takie podejście PGK wystąpił, jednak odpowiedź 
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PGNiG-u była w tej sprawie bardzo lakoniczna. Na razie PGK próbuje wywrzeć presję, ale czy da 

to skutek, to dopiero się okaże. Dodał, że z wiadomości w jednej ze stacji telewizyjnych, dowiedział 

się, że PGNiG proponuje rozłożenie tej należności na raty. Jak podkreślił, Spółce nikt tego nie 

proponował. Stało się to dopiero w dniu dzisiejszym. Dodał, że nie przejawił entuzjazmu, ponieważ 

oczekiwania Spółki są inne. Przedstawił je raz jeszcze przedstawicielowi PGNiG-u w rozmowie 

telefonicznej i teraz trzeba czekać na odpowiedź.  

Jeśli chodzi o decyzję o podniesieniu cen biletów komunikacji miejskiej, wynika ona z kalkulacji 

kosztów i przychodów przewidywanych w 2023 roku. Na podstawie tych kalkulacji okazało się, że 

Miasto musiałoby dołożyć do utrzymania komunikacji miejskiej kwotę, na którą nie ma środków 

w budżecie, dlatego też wzrost kosztów został podzielony częściowo pomiędzy budżet a częściowo 

miedzy pasażerów komunikacji. 

Następnie odniósł się do tematu oleju napędowego, o co pytał radny Karol Korneluk. W listopadzie 

i grudniu PGK zarówno w komunikacji miejskiej, jak i w odbiorze odpadów spaliło 99,5 tys. litrów 

oleju napędowego.  

PGNiG jest spółką Skarbu Państwa. Według wyliczeń PGK musi zapłacić ponad 500 tys. zł i 

proponuje PGNiG podzielenie się tą kwotą, czyli zapłatę części a nie całości tej kwoty. 

 

Grzegorz Krysa – Zastępca Dyrektora Ośrodka Sportu i Rekreacji w Suwałkach odniósł się do 

kwestii związanych z Aquaparkiem, które zgłaszał radny Bogdan Bezdziecki. Powiedział, że 

kwestia temperatury w Aquaparku jest podnoszona w czasie każdego sezonu jesienno-zimowego. 

Wytłumaczył, że na terenie niecki są trzy strefy temperaturowe, zwłaszcza jeżeli chodzi o wodę. W 

basenie sportowym utrzymywana jest temperatura ok. 27ºC, w basenie rekreacyjnym jest to 29ºC, 

natomiast w małym basenie dla dzieci jest to 33ºC. Temperatura powietrza na całej niecce basenu 

wynosi między 29-30ºC. Dodał, że jeżeli chodzi o temperaturę wody jest ona utrzymywana zgodnie 

z zaleceniami różnych organizacji działających w tym zakresie. Każda wartość temperatury 

zalecanej jest utrzymana i jest ona stała od lat.  

Wspomniał, że w okresie jesienno-zimowym zawsze pojawiają się uwagi dotyczące temperatury. 

Dla zwiększenia komfortu osób korzystających z obiektu stosuje się jedynie dławienie systemu 

wentylacyjnego, jednak można to robić tylko w pewnym zakresie, ponieważ wentylacja w takim 

miejscu jest konieczna.  

Podkreślił, że OSiR nie oszczędza na temperaturze, ale na innych płaszczyznach funkcjonowania 

tego obiektu, m.in. poprzez optymalizację zamówionych mocy energii cieplnej czy energii 

elektrycznej.  

 

Tomasz Drejer – Dyrektor Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach odniósł się do kwestii koordynacji 

prac przy odśnieżaniu chodników i jezdni, którą poruszyła radna Mariola Karpińska. Podkreślił, że 

ZDiZ stara się to robić, jednak są różne standardy odśnieżania dróg i chodników i nie zawsze taka 

pełna koordynacja jest możliwa. Do odśnieżania dróg wykorzystuje się inne sprzęty niż do 

odśnieżania chodników i nie jest możliwe, aby czekać z powtórnym odśnieżaniem jezdni na 

odśnieżenie chodnika czy odwrotnie. Podkreślił również, że odśnieżanie bardzo dużej części 

chodników w mieście leży w gestii właścicieli posesji lub zarządców terenów, do których przylega 

chodnik. Nie jest to tylko i wyłącznie zadanie ZDiZ a w związku z tym trudno jest koordynować 

odśnieżanie chodników, jeśli muszą to też robić inne podmioty.  
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Mariola Brygida Karpińska powiedziała, że nie chodzi jej o miejsca, gdzie mieszkańcy 

odśnieżają teren przy swoich posesjach, ale o chodnik, przy którym nikt nie mieszka. Jak 

powiedziała, mieszkańcy zgłaszają, że chodnik jest odśnieżany a po niedługim czasie przejeżdża 

pług i zasypuje chodnik śniegiem z ulicy.  

Zapytała czy jest zaplanowane, w którym momencie przejeżdża daną ulicą pług a w którym ciągnik 

odśnieżający chodnik. W jaki sposób przebiega koordynacja tej pracy, bo jak słyszy wina jest 

przerzucana na właścicieli posesji itd.  

 

Tomasz Drejer – Dyrektor ZDiZ powiedział, że nie chciał na nikogo przerzucać winy. Praca, którą 

wykonuje ZDiZ jest ciężka i odpowiedzialna. Podziękował ludziom, którzy ciężko pracują i starają 

się wykonywać ją jak najlepiej. Jak powiedział, ciężko zgodzić się z tym, aby czekać z 

odśnieżaniem chodnika do czasu, aż ostatni raz nie przejedzie pług, który odśnieża ulicę. Zaznaczył, 

że trudno jest zaplanować taką koordynację za każdym razem, choć ZDiZ stara się to robić na tyle, 

na ile jest to możliwe.  

 

Jarosław Schabieński odniósł się do tematu Narodowego Dnia Pamięci Ofiar Niemieckich 

Nazistowskich Obozów Koncentracyjnych i Obozów Zagłady. Przyznał, że rzeczywiście nie ma w 

mieście konkretnego miejsca poświęconego tylko ofiarom obozów koncentracyjnych, jednak 

według niego dobrym miejscem do składania kwiatów jest np. grób ks. K. Hamerszmita, Szkoła 

Podstawowa nr 4 im. ks. K. Hamerszmita lub Pomnik Straceń przy ul. Sejneńskiej.  

Dodał, że warto pamiętać o ofiarach tych obozów koncentracyjnych, których w Suwałkach były 

setki. Jest to – jak podkreślił – ważny element losów mieszkańców Suwałk.  

 

Karol Korneluk powiedział, że w kwestii Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej nie usłyszał 

odpowiedzi na pytanie o to, czy pracownicy są poinformowani o tym, że te zmiany przepisów 

prawnych wejdą w życie, aby ludzie nie dowiadywali się o zmianach, które ich dotyczą z mediów.    

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta powiedział, że zmiany, jeśli chodzi o pomoc 

psychologiczną w szkołach weszły od 1 września 2022 r. Jak podkreślił świadomość zmian w 

Poradni jest duża, ponieważ z 27 pracowników, pozostało 24, ponieważ pozostali pracują już w 

szkołach. W roku 2024, kiedy wejdą już pełne standardy, bo na razie – jak wytłumaczył – trwa 

okres przejściowy, pozostanie 17 pracowników, czyli zespoły orzekające, natomiast pozostali będą 

pracowali w szkołach.  

Dodał, że w grudniu odbyło się spotkanie z Dyrektor Poradni odnośnie tych zmian. 

 

Zdzisław Przełomiec odniósł się do kwestii poruszonej przez Karola Korneluka dotyczącej 

lepszego dostosowania godzin spotkań, w których mogą brać udział radni. Jak powiedział jest za 

tym, aby było to w zaproponowanej przez radnego formie. Podkreślił, że materia jest 

skomplikowana a rolą Przewodniczącego jest szukanie rozwiązań, choć nie zawsze się to udaje. 

Wytłumaczył, że radni pracują w różnych godzinach, podobnie jak inne osoby zainteresowane, 

godziny pracy urzędu są ograniczone, więc jest wiele czynników, od których zależy godzina 

spotkań. 
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Ad pkt. 25 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że kolejna sesja jest 

planowana 22 lutego 2023 roku o 11:00. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk zaprosił na imprezę Stacja Pogodne Suwałki, 

Wielką Orkiestrę Świątecznej Pomocy oraz Mistrzostwa Polski w Futsalu.   

 

Kończąc LIII sesję Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec podziękował gościom, Prezydentom, 

Skarbnikowi oraz radnym za uczestnictwo i aktywny udział.  

 

Na tym protokół zakończono.       

Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

 

Zdzisław Przełomiec 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła: Anna Przybycień 

 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach  


